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LUKAVSKÝ
občasník VYDÁVÁ OBEC LUKAVICE 

vesnice Pardubického kraje roku 2017

číslo 3 – 2022       ročník XXVIII.

ČESKÁ BESEDA BYLA ZASE V JEDNOM KOLE

za sokolovnou zatančilo rekordních 7 lu-
kavských kolon, mezi nimiž zazářila a svou 
premiéru zažila i kolona dětí. Zároveň si ta-
nec zatančily i mnohé páry, které jej ani po 
čtyřiceti letech nezapomněly. Vše se povedlo 
na jedničku. Mezi záplavou našich krojů se 
nedala přehlédnout kolona tanečníků z Piští-
na z jižních Čech, s kterými jsme se spřátelili 
během soutěže Vesnice roku. Do programu 

celých oslav, připomínajících si také výro-
čí založení SDH a ZŠ, jsme samozřejmě 
přispěli i našimi dalšími tanečními kousky. 
Přece, jak jinak slavit než tancem? S dojetím 
jsme na oslavách z rukou paní starostky také 
převzali ocenění, které náš soubor obdržel  
za zásluhy o rozvoj obce a dlouholetou vyni-
kající reprezentaci.
Oslavy byly opravdu velkolepé, ale našim 
cílem je přinášet lidem prostřednictvím tan-
ce radost i na další různá místa. Tak jsme 
v  květnu předvedli své polky na Lidovém 
plese ve Verměřovicích a v srpnu nás pozvali 
tančit do Mrákotína na Moravský den. Cestu 
do Mrákotína jsme spojili s výletem do Ležá-
ků a navštívili tamní muzeum. Mrákotínské 
publikum, nálada i počasí byly skvělé, ale 
my jsme trochu pospíchali domů. Druhý den 
nás čekala cesta do Polska.

Město Niemcza pořádalo 28. srpna Pře-
hlídku folklórních souborů polsko-českého 
pohraničí, kam jsme byli pozváni za pod-
pory letohradského starosty p. Petra Fialy. 
V arboretu Wojslavice se sešlo téměř dvacet 
různých souborů a kapel.  Stihli jsme i krát-
kou procházku arboretem, kde zrovna kvetlo 

NA PODZIM 

Vlaštovky na drátech smutně sedí,
musí odletět, to jistě vědí
zima se blíží, odletět musí,
co asi na cestě chudinky zkusí.
Proč jenom léto je vždycky tak krátký,
to podzim zabouchl za létem vrátky.
Vždyť ony se musejí do dáli dáti.
Snad se k nám zase na jaře vrátí,
přilétnou, zakrouží nad naším dvorem,
a tak nám zapějí vlaštovčím sborem.
Zapějte vlaštovky, proleťte krajem,
proměňte naši zem na chvilku rájem.

L.Paďour

I když rok ještě zdaleka nekončí, my máme 
naši taneční sezónu téměř za sebou. A že 
byla pestrá! Během jara se celý soubor ob-
lékl do nových krojů, probíhal nácvik České 
besedy s dětmi, pilovaly se i všechny ostatní 
tance a veškeré úsilí jsme směřovali k  osla-
vám a srazu rodáků 4. června.
V  tento den jsme se vší parádou oslavili  
40. výročí své existence. Českou besedu si 
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nepřeberné množství hortenzií. Počasí bylo 
sice velmi deštivé, ale Česká beseda byla 
oceněna velkým potleskem a naše nové kroje 
sklízely upřímný obdiv polských přátel.
Na září se vždycky těšíme, i když to bývá ná-
ročné. Letos se s pozváními na dožínky roz-
trhl pytel. První zářijovou sobotu jsme tra-
dičně zavítali na Jesenické dožínky do Bělé 
pod Pradědem. Tam měli počasí objednané, 
takže účast byla hojná, dožínkové věnce se 
předaly, tance vydařily, guláše ochutnaly a 
jako vždy zde byla veselá a přátelská atmo-
sféra. Třetí sobotu v září jsme tančili na do-
žínkách ve Slatině nad Zdobnicí a poslední 
neděle v září se nesla ve znamení Krajských 
dožínek v Pardubicích.
Na Krajské dožínky jsme vyrazili v opravdu 
hojném počtu čtyřech kolon. Program v Par-
dubicích byl pestrý a zajímavé byly i výstavy 
zemědělské techniky a zvířectva. Ochutnat 

a nakupovat jsme mohli různé farmářské 
produkty z našeho regionu, které se zúčast-
nily soutěže MLS. Brzo odpoledne se pak na 
Pernštýnském náměstí setkaly soubory z ce-
lého Pardubického kraje a v rámci programu 
Krajských dožínek jsme si zde Českou bese-
du zatančili v  počtu téměř 140ti tanečníků. 
Velké pozornosti diváků se těšila kolona na-
šich malých tanečníků a všichni jsme si Be-
sedu zatančili hned dvakrát. Domů jsme pak 
v podvečer dorazili příjemně unaveni.

Dětská kolona si také vystřihla sólo 17. září 
v sokolovně na Dni zahrádkářů. Vystoupení 
se jim opravdu moc povedlo a možná se i ně-
jaké oko orosilo.
Letošní rok nám nadělil spoustu krásných 
vystoupení a my jen čekáme, co nám nadělí 
další taneční sezóna.

Česká beseda Lukavice

T. J. Sokol Lukavice žádá o nominaci na 
zapsání tradice Stavění máje v Lukavici na 
Seznam nemateriálních statků Tradic lidové 
kultury  Pardubického kraje.

Nového opláštění se dočkala Muchova lípa. 
To staré poškodily děti při svých „hrách“. 
Mezi nejzajímavější stromy České republi-
ky vedle Vilémovického tisu, Žižkova dubu, 
Douglasky u Vlastiboře zařadil Mucho-
vu lípu článek ve Východočském týdeníku 
14.9.2022. Společně bychom měli tuto naši 
lípu, finalistu Stromu roku 2019, chránit.

Na dopravním hřišti bylo obnoveno vodo-
rovné značení.

Jestlipak jste se poučili z cedule umístěné u 
pole s kukuřicí vedle cyklostezky?

Oblíbeným prvkem sportovního areálu u so-
kolovny se stal basketbalový koš.
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Volby do Senátu Parlamentu ČR 
konané dne 23.9. – 24.9.2022

Obec Lukavice, obvod: 46 – Ústí nad Orlicí

Voličů v seznamu .................................934
Vydaných úředních obálek ..................409
Volební účast .................................43,79 %

Kandidát Volební 
strana

Navrhující 
strana

Politická 
příslušnost

Počty hlasů % hlasů

číslo příjmení, jméno, 
tituly 1. kolo 2. kolo 1. kolo 2. kolo

*1 Fiala Petr KDU-ČSL+SproK KDU-ČSL SproK 301 X 80,91 X

3 Ešner Stanislav ANO ANO ANO 71 X 19,08 X

*) zvolený kandidát

Výsledky voleb do zastupitelstva 
obce Lukavice konané 23.09. – 24.09.2022

Voličů v seznamu  ................................935
Vydaných obálek  .................................409

Kandidátní listina „PRO LUKAVICI“

Kandidát Politická 
příslušnost

Hlasy Pořadí 
zvolenípoř. 

číslo
příjmení, jméno, tituly věk abs. v %

4 Kristková Lenka MUDr. 56 BEZPP 292 10,05 1

1 Severová Ilona 59 BEZPP 274 9,43 2

2 Vítek Antonín 65 BEZPP 270 9,30 3

3 Lehký Josef 58 BEZPP 277 9,54 4

5 Hubálek Oldřich Ing. 66 BEZPP 252 8,68 5

6 Dudek Martin 47 BEZPP 261 8,99 6

7 Šafář Roman 51 BEZPP 251 8,64 7

8 Hubálková Lenka 47 BEZPP 251 8,64 8

9 Hotmar Leopold 45 BEZPP 270 9,30 9

10 Sršňová Hana 62 BEZPP 255 8,78 10

11 Bollo Šárka 38 BEZPP 250 8,61 11

Celkem zobrazeno kandidátů:  11
Zdroj: volby.cz

Odevzdané obálky ................................405
Platné hlasy ..........................................372
% platných hlasů ...........................91,85 %

Volební účast  ................................43,74 %
Celkem platných hlasů  ......................2903

I touto cestou děkujeme všem, kteří přišli 
k  volbám. V  Lukavici stejně jako v  tisícov-
ce dalších obcí byla v komunálních volbách 
jen jedna kandidátka a voliči neměli z  čeho 
vybírat. Asi i díky senátním volbám jich při-
šlo k urnám více než v r. 2018. Děkujeme za 
vaše hlasy. Já za sebe také děkuji těm, kterým 
osud obce není lhostejný a kteří souhlasili  
s podáním kandidátky. Většinou a včetně 
mě s  tím, že je to naposledy. Snad to bude  
výzvou pro volby příští.
Děkuji za práci volební komisi, která byla ur-
čitě ráda, že senátní volby tentokrát proběhly 
jednokolově. I když byly pouze dva kandidá-
ti, bylo odevzdáno 33 neplatných hlasova-
cích lístků. Těžko říct jestli to byl omyl nebo 
záměr. Při každých volbách komisi překvapí, 
co voliči dokáží vymyslet. Letošním hrdinou 
byl volič, který se asi při představě, že by sám 
kandidoval strachy p….l a k záchraně použil 
volební lístek, který s tímto svým DNA nevá-
hal vložit do obálky. Za čtyři roky mu ochot-
ně a bez váhání pomůžeme vyplnit kandidát-
ní listinu. Jestli na to všem najde odvahu.

I. Severová

DOCHÁZKA ZASTUPITELŮ 
na jednání OZ v uplynulém volebním 

období,ve kterém se konalo 
celkem 43 schůzí.

jméno účast omluven
Dudek Martin 28 15
Hotmar Leopold 39 4
Ing. Hubálek Oldřich 35 8
Hubálková Lenka 36 7
MUDr. Kristková Lenka 38 5
Lehký Josef 41 2
Severová Ilona 43 0
Sršňová Hana 39 4
Šafář Roman 41 2
Šturma Oldřich 40 3
Vítek Antonín 40 3

Krátké zprávy
• připomínáme těm, kdo dosud nezaplati-

li čipované popelnice, že splatnost je na 
konci listopadu

• na Stavebním úřadě v Žamberku „převza-
la“ Lukavici Bc. Iveta Dušková. Kontakt: 
tel.: 465 670 342, e-mail: i.duskova@zam-
berk.eu

• na obec. úřadě je v  prodeji fotokniha ze 
Srazu rodáků za 550 Kč.

• hlášení místního rozhlasu si můžete opa-
kovaně přehrát, stačí kliknout na odkaz na 
webu obce (www.obeclukavice.cz – obec – 
hlášení místního rozhlasu)

• pokud někde neslyšíte rozhlas, dejte nám 
vědět na obecní úřad

• pokud větve z vaší zeleně zasahují do prů-
jezdného profilu cesty nebo chodníku, 
proveďte do konce října jejich ořezání. Po 
tomto termínu provede ořez obec, větve 
ponechá na vašem pozemku.
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Ze zastupitelstva
Obecní zastupitelstvo na svém jednání 
3.5.,24.5.,14.6.,26.7.,30.8. m.j.:

Vzalo na vědomí:
• možnosti 100% dotací na výsadbu stromů 
(hledá se lokalita)
• neposkytnutí dotace z Úřadu práce na ve-
řejně prospěšné práce
• zprovoznění bezdrátové části místního 
rozhlasu v 6 lokalitách
• žádost FVE BS s.r.o. Šedivská 838, 561 
51 Letohrad o stanovisko k případnému bu-
doucímu zřízení věcného břemene pro alter-
nativní trasu elektrické přípojky. Zástupce 
společnosti bude pozván na jednání zastupi-
telstva k doplnění žádosti.
• prosbu o pomoc Domova pod hradem 
Žampach ve věci pořízení vhodného staveb-
ního pozemku za účelem realizace stavby 
domku se dvěma domácnostmi určenými 
pro poskytování pobytové sociální služby 
pro osoby se zdravotním postižením. Obec 
bohužel nedisponuje vhodnými pozemky.
• opětovné problémy s  využíváním polní 
cesty k  letišti k dopravě nadměrných nákla-
dů. Bude zažádáno o umístění vhodného 
dopr. značení.
• info starostky o jednání s  p. H. ohledně 
cesty p. č. 465/1 a rozhodlo na příští schůzi 
zastupitelstva pozvat vlastníky k jednání.
• info o uzavírce a objízdné trase při opravě 
komunikace II/310.
• diskusi ke stavu cyklotrasy, „Příčnice“ 
a cesty k  letišti, kterou využívá zhotovitel 
stavby komunikace do Letohradu. Starost-
ka opakovaně upozorní majitele cyklostez-
ky a cyklotrasy na závady a se zhotovitelem 
(Strabag) bude jednat o využívání státních 
silnic pro dopravu na stavbu. Aktuálně je ob-
jednáno dopravní značení omezující provoz 
na cestě k letišti.
• stížnosti na louže a rychlou jízdu vozidel 
na komunikaci u autoservisu D. Občanům 
byla nabídnuta instalace retardérů s  upo-
zorněním na případnou hlučnost. P. M. M. 
oznámí na úřad výsledek dohody sousedů, 
zda s retardérem souhlasí.
• Info o schválení „Závěrečného účtu svaz-
ku Sdružení obcí Orlicko za rok 2021“ 
bez výhrad na valné hromadě konané dne 
21.6.2022.
• žádosti o dotaci na pořízení požárního pří-
věsu pro DA.
• 
Schválilo:
• smlouvu o poskytnutí dotace č. KH/22/ 
21934 s  Pardubickým krajem o poskytnutí 
dotace na Sraz rodáků ve výši 30.000 Kč.
• veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace 
v  rámci programu Podpora významných vý-
ročí v členských obcích se Sdružením obcí Or-
licko na akci Sraz rodáků ve výši 40.000 Kč.

• rozpočtové opatření č.5,6/2022
• podání žádosti o dotaci na nákup užitko-
vého elektromobilu (ceny se dle průzkumu 
pohybují kolem 500 tis. Kč, dotace do 40%). 
Žádost zpracuje f. Uno Society s.r.o.
• pro volební období 2022 – 2026 bude 
obecní zastupitelstvo pracovat v  počtu 11 
členů.
• smlouvu ČEZ Distribuce a.s., se sídlem 
Děčín, Děčín IV-Podmokly, Teplická 874/8, 
PSČ 405 02 o zřízení věcného břemene – slu-
žebnosti č. IV-12-2022063/VB/1 Lukavice 
par. č. 3515, kNN za jednorázovou náhradu 
7.900 Kč.
• s  Alberon Letohrad s.r.o.., IČ 27461289, 
se sídlem Šedivská 844, 561 51 Letohrad 
Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení slu-
žebnosti inženýrské sítě č.2/2022 za jedno-
rázovou náhradu 7. 500 Kč. Dotčené pozem-
ky p. č. 1996 a 4285.
• žádost příspěvkové organizace Základní 
školy a mateřské školy Lukavice, okres Ústí 
nad Orlicí o udělení výjimky z  nejnižšího 
počtu žáků základní školy pro školní rok 
2022/2023. Škola bude splňovat podmínky, 
které výuku pěti ročníků v pěti třídách umož-
ňují.
• žádost příspěvkové organizace Základní 
školy a mateřské školy Lukavice, okres Ústí 
nad Orlicí o udělení výjimky z  nejvyššího 
počtu dětí mateřské školy pro školní rok 
2022/2023. Počet dětí ve třídách bude na-
výšen z  24 na 28. Toto navýšení nebude na 
újmu kvality vzdělávací činnosti. Zároveň 
jsou splněny podmínky pro zajištění bezpeč-
nosti a ochrany zdraví.
• závěrečný účet obce Lukavice za rok 2021 
a vyjadřuje souhlas s celoročním hospodaře-
ním a to bez výhrad.
• přijetí opatření k nápravě chyb a nedostat-
ků uvedených ve Zprávě o výsledku přezkou-
mání hospodaření obce za rok 2021. Chyba 
zjištěná při přezkumu zásadně neovlivňuje 
hospodaření obce (nebyla vyvěšena 1 smlou-
va).
• účetní závěrku obce Lukavice sestavenou 
k 31. 12. 2021.
• účetní závěrku příspěvkové organizace 
Základní škola a mateřská škola Lukavice, 
okres Ústí nad Orlicí sestavenou k  31. 12. 
2021.
• výsledek hospodaření příspěvkové organi-
zace Základní škola a mateřská škola Luka-
vice, okres Ústí nad Orlicí ve výši 2169,87 Kč 
za hlavní činnost a 452,56 Kč z vedlejší čin-
nosti a jeho převedení do rezervního fondu.
• se Správou železnic, státní organizace, 
Dlážděná 1003/7, 110 00 Praha 1 Nové 
Město uzavření smlouvy o zřízení služebnos-
ti č.E617-S-2372/2022, pro část pozemku 
p.č.4382 v k.ú. Lukavice v Č., za jednorázo-
vou náhradu 10.000 Kč.
• žádost obyvatel a pořízení dopravního zr-
cadla k výjezdu naproti Hotmarovým čp. 275 
a na dolním konci „Anenské“ ulice.

• pořízení bočního mulčovače k traktoru se 
záběrem 180 – 200 cm.
• obecně závaznou vyhlášku č.1/2022 – Po-
žární řád obce
• návrh projektu firmy Prodin řešící úpravu 
prostranství kolem kostela bez zatravňova-
cích dlaždic a v úseku před bránou s použi-
tím dlažby vizuálně vhodné ke stavbě kostela 
a souhlasí se zpracováním dokumentace pro 
stavební povolení.
• pořízení retardérů v  ulici od autooprav-
ny Doleček ke Dvoru. Řidiči v  tomto úseku 
nerespektují dopravní značku omezující 
rychlost na 30 km/h. Umístění bude tak 
aby je nebylo možno objíždět po sousedních 
pozemcích. Zároveň konstatuje, že i přesto 
není komunikace místem, kde by si děti měly 
hrát nebo zůstat bez dozoru.
• schvaluje cenovou nabídku f. Strabag a.s. 
na opravu místní komunikace – Šafranice 
za cenu 1.025.060,75 Kč + DPH. Jedná se o 
cenu obvyklou, navíc zvýhodněnou přítom-
ností firmy na jiné (krajské) zakázce v kata-
stru obce.
• záměr prodeje pozemků v  k. ú. Lukavi-
ce v Č. - p. č. 415, o výměře 79 m2, ostatní 
plocha a st. p. č. 365/2 o výměře 5 m2, za-
stavěná plocha a nádvoří (zastavěno stavbou 
jiného vlastníka). Žadatel J. V.
• záměr pronájmu části pozemků v k. ú. Lu-
kavice v Č. - p. č. 146 a p. č. 2119. Žadatel 
E. a J. B.
• s  ČEZ Distribuce a.s., IČ 24729035 se 
sídlem Děčín, Děčín IV-Podmokly, Teplic-
ká 874/8, PSČ 405 02 Smlouvu o smlouvě 
budoucí o zřízení věcného břemene a doho-
du o umístění stavby na pozemcích 413/4, 
413/18, 2120/2,3 v k.ú. Lukavice v Č. za jed-
norázovou náhradu 2.000 Kč.
• oslovení firem Agrico, S&E Solutions 
s.r.o. a Živa zemědělská obchodní a.s. k po-
dání nabídky na dodávku užitkového náklad-
ního elektromobilu.
• komisi pro otevírání obálek a hodnocení 
nabídek akce VZMR „Užitkový nákladní 
elektromobil pro Obec Lukavice“ ve složení 
Ing. O. Hubálek, L. Hotmar a A. Vítek.

I. Severová, starostka

Kalendář akcí
8.10. Křapáčové hody

14.+15.10. Zvěřinové hody 
- Pohostinství U Malečků

15.10. Vinobraní

4.11. Světlušky

9.11. Recitál Duo Ťuk

26.11. Setkání seniorů

5.12. Mikulášská nadílka

7.12. Rozsvícení vánočního stromu

9.12. Adventní zájezd 

29.12. Vánoční turnaj 
ve stolním tenise
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Informace o cenách vodného a stočného od 1. 9. 2022
Shromáždění společníků společnosti Vodovody a kanalizace Žamberk, veřejná obchodní 
společnost dne 12. 8. 2022 rozhodlo o zvýšení ceny stočného z ceny 32,50 Kč za 1 m3 bez 
DPH na 35,50 Kč za 1 m3,  a to s účinností od 1. 9. 2022.
Důvodem ke zvýšení ceny stočného je jednak pokles plánovaného a do kalkulace ceny stočné-
ho na rok 2022 zahrnutého množství odváděné a čištěné odpadní vody, jednak další nepředpo-
kládané navyšování nákladů materiálů, energii a služeb v probíhajícím roce.
Pokles množství odpadních vod je způsoben zejména dalším poklesem účtového množství 
srážkových vod a také snížením hodnoty dlouhodobého srážkového úhrnu lokality, který se 
používá k výpočtu množství srážkových vod.

RNDr. Antonín Fiala, 
prokurista Vodovody a kanalizace Žamberk, veřejná obchodní společnost

Kyberšikana může mít mnoho podob. Ať 
už je to dlouhodobé a opakované zasílání 
obtěžujících zpráv, pronásledování v  ky-
berprostoru, vyloučení z  určité skupiny na 
sociálních sítích, manipulace s citlivým ma-
teriálem, urážení a ponižování ve veřejných 
diskuzích, vydírání… Poměrně novým ty-
pem kyberšikany je pak tzv.  happy slapping, 
který se těší „oblibě“ zejména mezi mládeží. 
Jde o velmi nebezpečný „koníček“, který čas-
to končí vážnou fyzickou újmou. Agresor si 
totiž vyhlédne svou oběť, setká se s ní a fyzic-
ky ji napadne. Často je útok opravdu brutál-
ní. Podstatou je, celý útok natočit a později 
(nebo v živém vysílání)  jej veřejně sdílet pro 
„pobavení“ okolí.
Jaká jsou rizika?
Stejně jako u jiných tipů šikany i zde je riziko-
vost opravdu veliká. Zásadním problémem 
je to, že agresor se často skrývá pod rouškou 
anonymity, čímž oproti oběti získá opravdu 
velkou výhodu a jeho chování tak není ome-
zeno jakoukoliv hranicí. Dokonce, i když je 
agresor odhalen, nemusí být šikaně konec. 
A to z jednoho prostého důvodu – materiály 
jsou na internetu stále uloženy, velmi rychle 
se šíří, kdokoli si je může uložit… Doslova si 
tak žijí vlastním životem a je otázkou času, 
zda se znovu někde nevynoří.
Oběť kyberšikany je tak pod dlouhodobým 
a neustávajícím psychickým tlakem, který 
může vyústit až v paranoiu, úzkosti a depre-
se. V nejvážnějších případech vše může vést 
k sebevražedným pokusům.
Co z toho plyne?
Nebuďte příliš důvěřiví a nesdílejte o sobě 
citlivé informace. Citlivá videa a intimní fot-
ky patří do soukromého archivu a ne veřej-
ně na internet. Tak, jako chcete, aby ostatní 
vnímali a respektovali vás a vaše soukromí, 
i vy respektujte je. Pokud jste se stali obětí 
kyberšikany, je důležité začít se včas brá-
nit. Nenechávejte si problém jen pro sebe, 
svěřte se někomu blízkému, někomu, komu 
bezmezně věříte, případně vyhledejte odbor-
nou pomoc. Aby byl váš boj úspěšný, musíte 
ukončit veškerou komunikaci s agresorem, 
zablokujte a odstraňte všechny své účty na 
sociálních sítích, změňte si virtuální identi-
tu. Rozhodně si ale uschovejte všechny dů-
kazy, jako jsou kopie emailů, stránek s obtě-
žujícími příspěvky apod. V žádném případě 
se nesnažte agresorovi oplácet stejnou min-
cí, takováto forma pomsty není řešením, na-
opak může vaši situaci ještě zhoršit. Pomoc 
můžete hledat také v různých organizacích, 
které se touto problematikou zabývají, kon-
taktujte linku důvěry, psychologa, obraťte se 
na policii.

Online psychologická poradna MOJRA.cz
www.mojra.cz

Odchodem do důchodu život nekončí. 
Jak na aktivní stáří?

Senioři jsou v dnešní době vystaveni většímu tlaku, než tomu bylo před několika desítka-
mi let, musí se vyrovnat s moderními technologiemi, negativním postojem okolí i s těmi, 

kteří se snaží využívat jejich stáří a důvěřivosti. Přes-
tože se může zdát, že lidé v důchodu jsou sešlí věkem, 
tráví volný čas jen u lékaře nebo nicneděláním doma, 
neumí používat mobil natož platební kartu, není tomu 
tak. Stále více seniorů se všemožně snaží zůstat aktivní-
mi i v důchodovém věku, nebrání se novým poznatkům, 
ovládají počítač, orientují se na internetu i na sociálních 
sítích.
Jestliže patříte k těm, kteří v důchodu zanevřeli na aktiv-
ní životní styl, nedbáte na zdravou výživu, pravidelnou 
tělesnou aktivitu apod. odrazí se to na vaší fyzické i psy-
chické pohodě. Podle dostupných statistik čelí pasivní 
důchodci většímu riziku vzniku různých onemocnění, 

finanční nejistotě, depresím, úzkostem. Mnohdy se neumí vyrovnat s novou životní situací, 
izolují se od okolního světa, stávají se zatrpklými vůči ostatním.
JAK SI ZPŘÍJEMNIT STÁŘÍ? Zde je několik praktických tipů:
• Vzdělávejte se. Dnešní doba nabízí mnoho možností, jak si rozšířit vzdělání i ve stáří, ať už 

mluvíme o různých univerzitách třetího věku, vzdělávacích kurzech pro seniory aj.
• Plánujte si čas. Pořiďte si diář a naplánujte si možné aktivity tak, abyste co nejvíce vyplnili 

svůj volný čas. Samozřejmě s ohledem na vaše zdraví, nic se nemá přehánět.
• Pomáhejte. Vaše dlouholeté zkušenosti jsou pro mnohé k nezaplacení. Můžete doučovat, 

pomáhat jiným seniorům, kteří jsou odkázáni na druhé, věnujte se dobrovolnictví, pohlídej-
te vnoučata…

• Pohybem ke zdraví. S ohledem na vaše fyzické možnosti sportujte, jezděte na kole, choďte 
na procházky…

• Buďte společenští. Existují různé spolky a sdružení pro seniory, nevyhýbejte se jim. Mimo 
jiné je to způsob, jak se seznámit s novými lidmi a najít člověka, který bude vaše nadšení pro 
aktivně trávené stáří sdílet.

• Cestujte. Cestovní kanceláře nabízejí velké množství zájezdů šitých na míru potřebám se-
niorů, které nezruinují váš domácí rozpočet. Pokud netíhnete k  zahraničnímu cestování, 
můžete prozkoumávat zajímavá místa v ČR apod.

• Připravte se včas. Na stáří je potřeba se připravit s předstihem, a to nejen po finanční strán-
ce. Např. při rekonstrukci bytu nechte namontovat madla k vaně, zvolte kvalitní podlahu bez 
koberců, o které byste později zakopávali…

• Trénujte mysl. Mozek potřebuje neustále podněty k tomu, aby co nejdéle fungoval tak, jak 
má. Paměť a bystrou mysl můžete posílit luštěním křížovek, čtením, hraním logických her…

PSYCHICKÝ TEROR BEZ HRANIC? 

KYBERŠIKANA
Internet je bezesporu dobrým sluhou, ale 
může být také velice zlým pánem. Kromě 
toho, že se na brouzdání po internetu může-

te stát velice rychle závislými, je to také živná 
půda pro šíření dezinformací a pomluv. Kaž-
dé sdělení se na internetu šíří rychlostí bles-
ku, a tak i třeba v první chvíli nevinný vtípek 
může napáchat mnoho škod. A co teprve, 
když jde o promyšlený plán.
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Projekt MAP III byl zahájen!
Od 1. 5. 2022 byl na území Žamberska a Králicka zahájen nový projekt MAP III (Místní 
akční plán vzdělávání), který plynule navázal na předešlý projekt MAP II. Potrvá celkem 
19 měsíců (tj. do 30. listopadu 2023), jeho hlavní obsahovou náplní je strategické pláno-
vání a práce v pracovních skupinách. Bohužel v jeho rámci nelze realizovat žádné imple-
mentační aktivity.
A co je to vlastně ten MAP? Místní akční plán vzdělávání (tedy zkráceně MAP) je projekt, 
který má za úkol vyhledávat překážky, které dětem v MŠ nebo školákům, anebo také jejich ro-
dičům či učitelům komplikují život, a vytvářet podmínky pro jejich úspěšné řešení. A je to také 
proces, který je založen na principech komunitního plánování. Zapojuje všechny subjekty v 
území – dle jejich možností, zájmu i kapacit. Všichni zúčastnění se mohou zaměřit na diskusi, 
spolupráci a sdílení zkušeností ve věcech, které je zajímají. 
V probíhajícím projektu MAP III už mají za sebou první společné jednání odborné pracovní 
skupiny (Pracovní skupina pro rozvoj čtenářské gramotnosti, Pracovní skupina pro rozvoj 
matematické gramotnosti a Pracovní skupina pro rovné příležitosti), i Pracovní skupina pro 
financování. Také již proběhlo ustavující jednání Řídícího výboru, na němž se mj. podařilo 
schválit Strategický rámec, verze 2.0, což je sborník investičních záměrů škol, školských za-
řízení, příp. dalších subjektů zabývajících se vzděláváním dětí a žáků do 15 let z území Žam-
berska a Králicka. A co nás čeká v  dohledné době? Příprava otevřených setkání v  rámci 
odborných pracovních skupin za účelem sídlení zkušeností, také sběr příkladů dobré praxe 
(úspěšných a inspirativních projektů realizovaných školami) a jejich sdílení, a v novém škol-
ním roce pak další jednání pracovních skupin, sběr nových investičních záměrů a následná 
aktualizace Strategického rámce na verzi 3.0. Naše aktivity můžete i nadále sledovat na našem 
webu: www.maporlicko.cz a facebooku: www.facebook.com/MAP.Orlicko. 

Nositelem projektu je MAS ORLICKO, z.s. 
Tento projekt je spolufinancován Evropskou unií.

Charakteristika správního obvodu Žamberk

Z historických památek regionu lze uvést zá-
mek a barokní kostel sv. Václava v Žamberku, 
součástí expozice muzea v Žamberku je uni-
kátní Erxlebenova lékárna. V Žamberku lze 
kromě Městského muzea navštívit od roku 
2010 i Muzeum starých strojů a technologií 
v  areálu bývalé textilní továrny Vonwiller 
(Mosilana). Turisty je vyhledáván i  hrad  
Litice a zřícenina hradu Žampach. Více než 
40 ucelených expozic nabízí i Muzeum řeme-
sel ve městě Letohrad. Turistickou atrakcí se 
v  poslední době stala nově rekonstruovaná 
tvrz Orlice. Městskou památkovou zónou 
bylo vyhlášeno náměstí v  Jablonném nad 
Orlicí, kde se nachází několik historicky 
významných domů. V  Kunvaldu byl v  roce 
1457 založen vůbec první sbor Jednoty bra-
trské; tuto významnou událost připomíná 
expozice v  domku „Na sboru“. V  Helvíko-
vicích západně od Žamberka lze navštívit 
rodný domek Prokopa Diviše – vynálezce 
bleskosvodu. Zájemci o  válečnou tematiku 
mohou navštívit Muzeum čs. opevnění – 
dělostřeleckou tvrz Bouda na katastru obce  
Těchonín, které zahrnuje několik zachova-
lých pevnostních staveb vybudovaných před 
2. světovou válkou.                                         ČSÚ

Víte, že...
• v Pardubickém kraji je třetí nejvyšší podíl 

zemědělské půdy na celkové výměře
• svou rozlohou patří Pardubický kraj  

k menším krajům v republice
• Pardubický kraj tvoří celkem 451 obcí,  

z toho je 38 měst
• nejníže položené místo Pardubického 

kraje leží v nadmořské výšce 201 m n. m.,  
nejvyšší bod ve výšce 1 424 m n. m.

• největším okresem podle rozlohy v Pardu-
bickém kraji je okres Svitavy

• Pardubický kraj má pátou nejmenší husto-
tu obyvatelstva

• obec s nejdelším názvem v Pardubickém 
kraji je Dětřichov u Moravské Třebové

• v Pardubickém kraji bylo na jaře 2022 
chováno 2 763 koní a 8 852 ovcí

• na polích a v lesích Pardubického kraje 
žije 17,2 tisíce kusů srnčí zvěře a 14,2 ti-
síce zajíců

• v roce 2022 byla proti roku 2021 v Par-
dubickém kraji oseta větší plocha pšenice  
o necelých 6 %, osevní plochy řepky se roz-
šířily o více než 10 %

• v sadech Pardubického kraje roste více než 
268,6 tisíce jabloní

• Pardubický kraj produkuje nejvyšší objem 
hovězího masa v mezikrajském srovnání

• nejvyšší podíl zvláště chráněných území  
v Pardubickém kraji má okres Chrudim

• každý obyvatel Pardubického kraje vypro-
dukuje za rok průměrně 509 kg komunál-
ního odpadu, z toho více než 1 kg tvoří 
odpad nebezpečný

• na území Pardubického kraje funguje 149 
čistíren odpadních vod                      ČSÚ

Správní obvod Žamberk leží na severu Par-
dubického kraje a svojí severní částí hraničí 
s  obcemi Královéhradeckého kraje, menší 
úsek sousedí s  Polskou republikou. Na vý-
chodě je obklopen obcemi Králicka, na jihu 
hraničí s  Lanškrounskem a  na jihozápadě 
s  Orlickoústeckem. Území Žamberska se 
rozkládá na 28 152 hektarech a  zaujímá 
6,2  % rozlohy kraje. Ve 27 obcích, které 
tvoří správní obvod, žilo k 31. 12. 2021 cel-
kem 28 976 obyvatel (5,6  % obyvatelstva 
kraje). Hustota zalidnění 102,9 osob/km2 je 
pod krajským průměrem. Ve třech městech 
správního obvodu – Žamberku, Jablonném 
nad Orlicí a  Letohradě – žije 52,5  % jeho 
obyvatel. Správní území je dále členěno na 
tři spádové oblasti pověřených obecních úřa-
dů, jejichž sídla jsou v  uvedených městech. 
Mezi všemi správními obvody v kraji je Žam-
bersko charakteristické nejnižším podílem 
obyvatel žijících v  sídle správního obvodu 
(pouze 20,4 %).
Věková skladba populace na Žambersku 
je poměrně příznivá. Ke konci roku 2021 
měl region nejmladší populaci mezi všemi 

správními obvody Pardubického kraje. Prů-
měrný věk obyvatel činil 42,0 let. Podíl oby-
vatel pětašedesátiletých a starších byl spolu 
s Holickem nejnižší mezi správními obvody 
v kraji (shodně 19,9 %). Podíl nezaměstna-
ných osob (tj. dosažitelných uchazečů o za-
městnání na obyvatelstvu ve věku 15–64 let)  
ke konci roku 2021 činil 1,82 %, což byla 
čtvrtá nejnižší hodnota v  rámci správních 
obvodů v  kraji. Podíl cizinců na obyvatel-
stvu mělo Žambersko podle výsledků Sčítání 
lidu, domů a bytů v roce 2021 pátý nejvyšší 
mezi správními obvody v kraji (2,4 %).
Malebná krajina regionu, do které zasahují 
Orlické hory, poskytuje mnoho příležitostí 
pro rozvoj turistiky. K často navštěvovaným 
místům patří přírodní útvar Zemská brána, 
kde se řeka Divoká Orlice prudce stáčí do 
Čech a opouští hranici s Polskem. Milovníci 
letní rekreace vyhledávají přehradní nádrž 
Pastviny, příznivci turistiky a  především 
zimních sportů navštěvují oblast u Suchého 
vrchu, na němž byla v  třicátých letech mi-
nulého století vybudována Kramářova chata 
s  vodojemem, který slouží jako rozhledna. 
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Po prázdninovém provozu jsme se opět 
vrátili do mateřské školky, znovu se potkali 
s odpočinutými dětmi a započali přípravy na 
nový školní rok. Ale ještě než začne září, za-
vzpomínáme na konec školního roku. Užili 
jsme si spoustu krásných akcí.
Poprvé jsme pořádali tvoření s tatínky, kde 
se svými ratolestmi tvořili dárečky mamin-

Ve školce už se těší na nové zážitky
kám k svátku. Další byla po dvouleté pauze 
Zahradní slavnost, kde jsme se rozloučili 
s předškoláky před jejich rodiči a prarodiči. 
Ze školky jich letos odešlo 16 - 8 holčiček a 
8 kluků. V  první třídě letos vytvoří tempe-
ramentní partu. Mezitím proběhla divadla, 
koncert ZUŠ Letohrad a výlet do Mamutíko-
va parku na Dolní Moravě.

Poslední červnový den se předškolní děti 
účastnily ukončení roku v  základní škole. 
Přednesly báseň Ve školce, kterou jste mohli 
slyšet i na srazu rodáků. Děti okoukly pro-
středí školy, paní učitelky a starší spolužáky, 
se kterými se budou již brzy potkávat. Násle-
dovalo slavnostní rozloučení ve třídě Sluní-
ček, kde došlo i na dětský šampus, dárečky, 
slzu v  oku a vypuštění dětí do další životní 
etapy.
Nyní už se těšíme na naše stávající i nové děti 
a zážitky, které nás zase čekají.

Krásný školní rok přeje kolektiv MŠ

Jaký byl a jaký bude 
školní rok
 Otevřené dveře školního roku 2021/2022 
se sice již zavřely, ale rádi je někdy přeci jen 
ještě pootevřeme a opět jimi vstoupíme zpět, 
abychom zavzpomínali, jak byl krásný…

 V  předchozích občasnících jsme Vás in-
formovali, co v naší škole během uplynulého 
školního roku proběhlo. Dnes zbývá sérii re-
portů o činnosti školy v daném školním roce 
ukončit.
 Navazuji tedy na slib z minulého občasní-
ku a chci se s Vámi podělit o výsledky projek-
tu „Jací jsme plejtváci?“ z  dubnového Dne 
Země. Projektu se účastnily v  jedné víken-
dové části i celé rodiny a jsme rádi, že měla 
tato aktivita vesměs kladný ohlas. Při váže-
ní zbytků ve školní jídelně jsme až při pro-
počtech zjistili, že JSME PLEJTVÁCI!!! Ne 
tedy všichni, někteří za týden vážení získali 
titul „plejtvák nulový“, protože neměli bě-
hem týdne žádné zbytky. Z  celého projektu 
vznikl plakát, který byl zaslán do Ekocentra 
Paleta Pardubice k  účasti v  soutěži Zelený 
Pardoubek.
A když jsme u těch soutěží. Výsledky Par-
doubka budou známy až na podzim. Ale 
z  nemalých úspěchů v  různých soutěžích 
jsme se mohli radovat na konci školního 
roku. Ve sportovních soutěžích naši repre-
zentanti dvakrát medailově uspěli ve štafe-
tových bězích ve Vysokém Mýtě a v Potštej-
ně, z něj si přivezli i sady dalších medailí za 
sportovní disciplíny.  Další úspěchy sklízeli 
žáci v  přírodovědných soutěžích. Ať už to 
bylo v  České Třebové, Kunvaldu či Potštej-
ně. Největší úspěch po vítězství v okresním a 
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krajském kole s postupem do republikového 
kola, kde obsadila krásné (i když bramboro-
vé) 4. místo, zaznamenala hlídka Mladých 
zdravotníků pod vedením paní učitelky Evy 
Uhlířové, které děkuji za přípravu záchraná-
řů a záchranářům děkuji za důstojnou repre-
zentaci naší školy a věřím, že to v  letošním 
školním roce zkusí znova.
 A přišel den D – Den otevřených dveří 
v rámci oslav 110 let školy a Srazu rodáků, 
při kterém jsme také slavnostně na naší za-
hradě přivítali nový prvek – mlhoviště – dar 
Obce Lukavice a SRPŠ škole k výročí. Děku-
jeme, v  parném létě se nám náramně hodi-
lo!!!
Tomu všemu však ještě předcházela potřeba 
dát zahradu do pořádku, aby byla na slav-
nostní den připravena v celé své kráse. V tom 
nám velice pomohli rodiče, kteří se zúčastni-
li brigády za tímto účelem vyhlášené – pan 
Bartoš, paní Bartošová, děda Láďa Čazár, 
pan Halbrštát, pan Hübner, pan Kaška, pan 
Klášterecký, pan Maivald, pan Majvald, pan 
Kulhavý, pan Vítek (od Nelči), pan Vítek (od 

Verunky a Míši), pan Pražák, pan Šegita a 
pan Uher. Děkujeme
Podle Vašich velmi milých ohlasů věříme, že 
jste si prohlídku školy užili a odcházeli z ní 
plni pozitivní energie, kterou jsme tam pro 
Vás několik dní všichni společně chystali. 
Děkuji, milé kolegyně, za perfektní prezen-
taci školy, moc si Vaší práce i nasazení vážím.
Závěr školního roku jsme strávili kromě uče-
ní i zaslouženým relaxováním. Jezdili jsme 
na výlety, chodili na procházky, na zmrzlinu, 
zkrátka taková příprava na prázdniny.
Ty ale záhy skončily a před námi se oteví-
rají další dveře, tentokrát pro školní rok 
2022/2023. A bude to „Jeden velký festi-
val“… Čeká nás divadelní festival, hudební 
festival, gastro festival, taneční festival, fes-
tival filmový a další.
V  rámci běžné výuky nebude chybět týden 
s  rodilým mluvčím, výuka plavání, projek-
tové a tematické dny a letos nově možná i 
lyžařský výcvik.
O tom všem podrobněji ale zase až příště.

Jitka Hájková, ředitelka ZŠ a MŠ

Zprávy ze SRPŠ
Je tu podzim a s ním i naše tradiční akce – 
Noc světlušek. Bude se konat v pátek 4. lis-
topadu. Letos je start na horním konci naší 
obce na parkovišti u bývalé večerky. Starto-
vat se bude mezi 16:30 a 17:30, abychom 
maximálně předešli frontám na startu. Při-
cházejte tedy opravdu průběžně a nemusíte 
mít strach, že bychom někomu zavřeli start 
před nosem. Pokud ale opět dojde na začát-
ku k  frontám, předem se omlouváme. Je to 
proto, že Vás nechceme pustit na trať všech-
ny najednou, protože pak byste stejně museli 
čekat u jednotlivých stanovišť. Těšit se jako 
každý rok můžete na procházku s  lampiony 
s  několika zábavnými stanovišti pro děti. 
V  cíli bude zajištěno občerstvení v  podobě 
párku v  rohlíku a také moštu, který bude 
zdarma.
Dále Vás už rovnou zveme na náš školní ples. 
Snad vše už konečně klapne a 10. 2. 2023 si 
společně zase zatančíme.
Těšíme se na Vás.

Lenka Kašková, předsedkyně SRPŠ

Sokolský slet 
v Brně a Pardubicích za účasti 

„Optimistek“ z Lukavice
Česká obec sokolská si letos připomíná 160 
let od svého vzniku. Součástí oslav se stal i 
projekt SokolGym, který je tradičně největší 
sokolskou akcí mezi slety. Původně se měl 

konat už v loňském roce, ale ze známých dů-
vodů musel být přeložen na letošek. V průbě-
hu května a června 2022 se tak po tři víkendy 
sjely tisíce Sokolů a Sokolek postupně do 
Plzně, Brna a Pardubic, aby zde předvedly 
hromadné skladby od nejmenších cvičenců 
– rodičů s dětmi až po seniory. Reprezento-
vat do Brna a Pardubic vyrazilo se skladbou 
„Optimistky“ i jedenáct žen z Lukavice.
Všechno začalo již před dvěma lety, kdy nás 
oslovil Sokol Letohrad s  nabídkou míst do 
šestnáctičlenného celku. Zájem předčil oče-
kávání, takže se nakonec ukázalo, že nebude 
problém doplnit původní lukavsko-letohrad-
skou „devítku“, které se účastnila Všesokol-
ského sletu v roce 2018. Poprvé jsme se sešly 
na nácviku v lukavské sokolovně už na pod-
zim 2020. Vedoucí Hela Mottlová nám před-
stavila hromadnou skladbu „Optimistky“, 

Zahájení školního roku 2022-2023. Patnáct prvňáčků letos v lukavské škole vykročilo 
do nové životní etapy. Zábavně laděné zahájení školního roku určitě uklidnilo jejich obavy 

z toho co je ve škole čeká. Přejeme žákům, pedagogům i rodičům, 
ať se jim letošní školní rok vydaří.
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která je poskládána ze 3 melodií: duetu Karla 
Gotta a Olgy Lounové „Dál za obzor“, písně 
Ewy Farne „Boky jako skříň“ a písně Olgy 
Lounové „Jsem optimista“, která dala ná-
zev celé sletové skladbě. Covid nakonec naše 
tréninky značně omezil téměř na celý rok, 
ale od podzimu 2021 už jsme se scházely 
pravidelně každý pátek a postupně pilovaly 
jednotlivé úseky skladby. Naším cvičebním 
nástrojem byla po celou dobu žlutá tyčka  
a hlavně nadšení pro věc, které nás neopouš-
tělo, ani když se začal SokolGym blížit.
Letos v dubnu jsme ještě vyjely na secvičnou 
celé sokolské východočeské župy do Pardu-
bic a pak už nás v červnu, hned po Srazu ro-
dáků, čekaly dva perné víkendy v Brně a Par-
dubicích. V Brně byla celá sobota věnována 
nácviku skladeb a generálce, v neděli pak ně-
kolik tisíc účastníků sletu nejprve vyrazilo do 
ulic historického centra Brna do sokolského 
průvodu. Samotná přehlídka hromadných 
skladeb probíhala na venkovním stadionu 
a byla kromě pestrosti a radosti z  pohybu 
charakterizována nepříjemným horkem, 

kdy především sokolové v krojích museli vy-
hledat stín a někteří i lékařské ošetření. My 
jsme ale vydržely a zatančily jsme jako správ-
né optimistky s nadšením. Kromě toho jsme 
si také odnesly „prvenství“ za nejvíce obsa-
zenou skladbu – Optimistky museli rozdělit 
na dvě skupiny, protože bychom se všechny 
na plochu stadionu nevešly. A pak že covid  
a dnešní hektická doba nepřeje pohybu:-) 
Kromě našeho vystoupení se tříhodinová 
přehlídka hromadných skladeb nesla v pes-

trém duchu. Od nejmenších dětí s  rodiči 
s  hravou skladbou „Jedeme na výlet“, přes 
žáky a jejich vzpomínku na Emila Zátopka 
„Když nemůžeš, přidej“, po roztančené ženy 
s  výběrem skladeb od  ABBY nebo akroba-
tické muže se skladbou na motivy Jamese 
Bonda. O týden později v  Pardubicích se 
celá přehlídka konala v Enteria aréně, a kro-
mě doprovodného programu jsme opět měly 
šanci vidět v akci téměř tři tisíce sokolů a so-
kolek a jejich nadšení. Naše skladba byla na 
programu jako poslední, „zlatý hřeb“ večera  
a závěrečná krokovka v  podání všech účin-
kujících potvrdila, že Sokol i po 160 letech 
stále táhne. Tak se budeme těšit v roce 2024 
na XVII. Všesokolský slet!
Závěrem ještě dodejme jména všech 11  
„Optimistek“ z Lukavice: Maruška Barne-
tová, Šárka Bartošová, Simona Dudková, 
Jana a Vendula Falladovi, Majka Foglo-
vá, Lenka Halbrštátová, Pavla Hubálko-
vá, Dráža Chládková, Jana Krčmářová  
a Dana Kosková.

Šárka Bartošová

Povodí Labe vyčistilo od nánosu koryto po-
toka v  úseku od silničního mostu po Frani-
akovi.

Dopravní značení je pro někoho výzvou, zda 
ho dokáže otočit, zničit nebo ukrást…

Omezení rychlosti na 30 km/hod. které ni-
kdo nerespektoval, si společně s  přáním 
občanů lokality u autoopravny Doleček vy-
žádalo umístění retardérů.  Snad to pomůže 
ke zklidnění dopravy na této frekventované 
cestě.

Objížďka resp. její zkratka na Písečnou měla 
sloužit pouze lukavákům, aby nemuseli do 
Letohradu jezdit přes Žamberk. Cestu si tam 
ale začali zkracovat řidiči z Letohradu i Žam-
berka. Nebylo divu, že o dopravní šlamasty-
ky nebyla nouze.

V době kdy čtete tento Občasník už je I. eta-
pa opravy komunikace II/310 dokončena. 
Po tříměsíční uzávěře se můžeme projet po 
krásné nové silnici. Snad nám to dá rychle 
zapomenout na útrapy s objížďkou, I KDYŽ 
– příští rok se bude pokračovat v úseku smě-
rem k  Letohradu a dále pak všechny čtyři 
nové mosty v Lukavici atd. Těch objížděk si 
asi ještě dost užijeme. Co myslíte, slušel by 
nové silnici chodník spojující Lukavici s Le-
tohradem?



LUKAVSKÝ OBČASNÍK 10

Koncem října by měla dostat nový asfaltový 
povrch cesta ode Dvora do Letohradu tzv. 
Šafranice. Obec bude do opravy povrchu in-
vestovat 1.300 tis. Kč. Snad potom konečně 
přestanou řidiči dopravních prostředků vyu-
žívat k jízdě cyklostezku.

Firma PSK Choceň v těchto dnech dokonču-
je práce na opevnění toku v úseku za fitpar-
kem ve sportovním areálu.

Nekonečný příběh s  odkládáním odpadu 
mimo určené místo nás donutí k přemístění 
kontejnerů na jiné místo, kde budou více pod 
kontrolou. Jedná s o stanoviště u O.Kolomé-
ho na dolním konci.

Obecní technika – nosič kontejnerů, kontej-
nery, mulčovač, příkopový mulčovač, to jsou 
naši noví pomocníci. V říjnu by je měl dopl-
nit dotací podpořený nákladní elektromobil 
Selvo.

Každý správný hospodář ví, že mít v pořád-
ku střechu je základ. Zahrádkáři natírali tu 
moštárně, obec zase opravila tu na márnici.

Mezinárodní hudební festival Letohrad 
2022 – 11. června Kostel Lukavice – Koncert 
při svíčkách a vystoupení pěveckého sboru 
Familia Cantorum a německého varhaníka 
Matthiase Dreißiga.

Floristický kurz pro členky zahrádkářů z 
Lukavice, Letohradu, Kunvaldu a Dobrouče 
uspořádala místní ZO ČZS v Lukavici. Pod 
vedením zkušeného lektora se 10 účastnic 
kurzu mohlo přiučit vázání kytice, aranžová-
ní misky a výrobě věnce. Tento prázdninový 
víkend se opravdu vydařil.

Den zahrádkářů 17.9. se tentokrát kvůli ne-
příznivému počasí konal v  sokolovně. Dět-
ská kolona České Besedy sklidila zasloužené 
ovace. Těšíme se, že zatančí ještě na Setká-
ní seniorů. Další program už běžel podle 
osvědčeného scénáře, ale s  novou hudbou. 
Tentokrát jsme pozvali skupinu Combi a 
byla to dobrá trefa. Však už jsme je zamluvili 
na příští rok. Bohatou tombolu zaplnily dary 
od sponzorů i od členů. Všem za ně děkuje-
me. Cenu za nejkrásnější zahradu (tentokrát 
zimní) si odnesla Milada Najmanová.

Ukázalo se, že letošní kategorie soutěže 
zahrádkář – kulinář, kterou byla sladká ro-
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Vzpomínky Josefa Stejskala na Lukavici
MOJE VZPOMÍNKY NA LUKAVICI A ŠKOLNÍ LÉTA ZA VÁLKY.

Narodil jsem se v srpnu 1945 v Kunčicích (nejsem tedy lukavický rodák), ale už týž rok 
na podzim se naši přestěhovali do Lukavice čp. 66. Chalupa  s hospodářským zázemím 
(chlév, stodola) patřila tehdy ke statku p. Špárlinka (asi uprostřed obce). Maminka se tam 
starala o dobytek v chlévě (jalovinu), tatínek pracoval v Kyšperku u Fišlů, pak jako dělník 
na trati.

 V   Lukavici se narodili vždy v liché roky moji čtyři mladší sourozenci. V chalupě byla 
tehdy jedna velká univerzální místnost s chlebovou pecí, prostorná chodba, komora a za 
barákem dřevěná kolna, kde byla pumpa a uskladněno uhlí. Kolem domu byla rozlehlá 
louka, vedle cesta od brodu přes potok

u silnice do svahu do polí. Toto okolí včetně stodoly A na podzim spousty listí ze stromů 
za ní - to vše bylo pro nás neohraničeným působištěm her.

Nejbližšími sousedy tehdy za války byli Kotyzovi, Hubálkovi, pak Houfovi a Novotnovi. 
A z dětí Anička (?) Houfova, Maruška Kotyzova a starší Hubálkovy Vlastík a Marie. S dět-
mi z okolí jsme chodívali v létě do žampašských lesů přes Karlovice a Zálesí na borůvky.

Do školy jsem začal chodit v září 1941. Učil nás pan řídící Štěpánek. Byli jsme zřejmě 
spojený ročník v jedné třídě. Ty starší učila ve druhé třídě paní Štěpánková. Na děti ve ško-
le si pamatuji jen velmi málo. Od druhého pololetí druhého ročníku jsme měli němčinu.  
A na její první hodinu si pamatuji. Pan řídící tehdy přišel do třídy, ukázal na lampu na 
stropě a pronesl „die Lampe“. Samozřejmě jsme se smáli. Ale  na další její lekce si nevzpo-
mínám. Asi jsme toho mnoho nenaučili. Ve škole byly v kterémsi roce také němečtí vojáci 
- asi ranění rekonvalescenti. Ale chovali se k nám celkem dobře. Tiskopisy vysvědčení 
byly německo- české. Na nich kromě „chování“ byl na prvním místě německý jazyk. Dále 
český jazyk: čtení/psaní, prvouka, vlastivěda, dějepis, zeměpis, přírodopis,

přírodozpyt, počty /a nauka o tvarech měřičských/, kreslení, ruční práce chlapecké, 
dívčí a nauka o domácím hospodářství, zpěv/hudební výchova,  tělesná výchova a nábo-
ženství.

Do školy jsme nosili jen malou tašku/brašnu. V ní penál a břidlicovou tabulku s ka-
mínkem na psaní na ni. Spolužáky/čky si moc nepřipomínám, snad jen Josku Dolečka, 
Martínka, Berana, Dudka.  V dalších ročnících nás učil pan učitel Josef Šafář, se kterým 
jsem se občas po létech potkával v Králíkách.

Na život v obci ve válce si moc nevzpomínám. Podle mého soudu byl klidný. Válečné 
události byly dost vzdálené a omezení z nich se dotýkala více našich rodičů: večer totální 
zatemnění, lístky na potraviny, kuřivo, textil i obuv. Nakupovali jsme v místním obcho-
dě (na jméno si nepamatuji - za domem byla trafika), nebo jsme chodili do konzumu do 
Žamberka. Na mléčné výrobky zde byla mlékárna. Pekař a řezník byli v dolní části obce. 
Tam byl také kovář a podkovář, kovárna pana Slavíka a karosárna byly uprostřed obce. Po 
silnici auta moc nejezdila, vždyť auto měl snad jen pan doktor Suchánek ze Žamberka. 
Ostatní přepravu obstarávali koně včetně sněhových pluhů. Na dolním konci u kovárny 
jsem prvně a naposled viděl auto na dřevoplyn.

Jako školní děti jsme «dělaly štafáž» na hřbitově při pohřbu muže, který „se dal k Něm-
cům“. Bydlel snad v domě, kde byla hospoda u kostela. Za války se u nás po večerech 
scházelo několik sousedů, aby si sdíleli zprávy z bojišť z poslechu zakázaného zahranič-
ního rozhlasu. A na mapě označovali polohy bojišť. V jejím závěru už bylo slyšet dunění 
při bombardování Pardubic. A počátkem května se ozvalo několik výstřelů na kopci za 
Houfovými. Běželi jsme s tatínkem tam do polí, kde se objevil mladičký německý voják 
bez čepice, beze zbraně  jediným přáním, aby se dověděl, kde jsou Rusové. Tatínek uměl 
německy. Zmizel pak kamsi k žambereckým lesům. Také jsme s dětmi šly k lesům na svahu 
nad státní silnicí (č.11) nad Líšnicí. Na ní byl nepopsatelný shon a provoz všech možných 
vozidel - asi úprk před frontou. Ale v obci výrazný ruch nebyl. Nepamatuji se ani, zda obcí 
projela RA.

Někdy počátkem května stavěli naši lidé dvoučlenné hlídky (účel?)   na horním konci  
u kapličky při vstupu do parku. V  jedné byl tatínek a vystřídala ji další, v níž byl zakrátko 
zastřelen pan Škoda.  

V poválečné době pracoval tatínek na nádraží v Žamberku, kam jsme občas nosily oběd. 
Tam měla RA uskladněný materiál, m. j. i hromady krmiva pro koně.

Když se v závěru května obnovoval provoz na trati z Kyšperka do Šilperka, byl otec pře-
ložen na zastávku v Mladkově, kam do služby dojížděl. Naše rodina  se tam v červenci 
odstěhovala. 

A tím moje nejranější dětství v Lukavici skončilo a zůstaly mlhavé a nepřesné vzpomín-
ky po více než 75 letech na tuto pěknou vesnici.

 Josef Stejskal, Lichkov

láda, se hospodyňky zalekly. Ovšem ne tak 
naši školáci. Do soutěže přihlásili 6 krásně 
nazdobených rolád. Porota měla těžkou prá-
ci. Z celkového počtu 9 soutěžních rolád vy-
hrála roláda, kterou upekl Antonín Doleček. 
Pánové to je výzva! Jen musíme vymyslet tu 
správnou kategorii na příští rok…
Letos se peklo jen ze 7,5 kg a v 15 hod. už ko-
láče nebyly. Tak příště zase přidáme. Děku-
jeme pekařskému týmu včetně kuchařek ze 
školy, které každoročně obětavě s  pečením 
koláčů pomáhají ve svém volném čase.

2. září zahrádkáři uspořádali zájezd na Ko-
nopiště a rozhledny Špulka a Blaník. Zájezd 
to byl tentokrát více turisticky zaměřený. Na 
Konopišti to zase chtělo více času, nebylo 
moc prostoru na prohlídku zahrad a skle-
níků. Rozhledna na Blaníku byla zavřená a 
tak hodnocení zájezdu je tentokrát trochu 
rozpačité. O nápravu se zahrádkáři pokusí 
s adventním zájezdem 9. 12.

https://regiony.rozhlas.cz/chutove-rozkos-
ne-a-vlacne-orechove-rezy-tety-jarmilky-u-
pekla-alena-duskova-z-8822696
Malé dortíčky o velikosti vánočního cukroví 
vytvořila ze tří placek těsta, spousty vlaš-
ských ořechů a marmelády Alena Dušková 
z Lukavice do Pochoutkového roku Českého 
rozhlasu.

Výměna kotle na pevná paliva splňující emis-
ní normy neminula ani obecní úřad. Uhlím 
se vytápí byt domovníka a kdyby bylo nejhůř 
i obecní úřad. Obec má ceny energií na le-
tošní zimu zafixované, ale pro jistotu trochu 
uhlí taky koupíme.
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

NAROZENÍ
Duben  Matěj Doskočil
Červen  Ester Chválová
Červenec  Charlotte Kastnerová
Srpen  Klára Lipenská
   Michal Bárnet
Rozhodnutí mít dítě je důležité. Znamená to 
navždy se rozhodnout, že vaše srdce bude cho-
dit mimo vaše tělo.           – Elizabeth Stoneová

ÚMRTÍ
Květen Ivanka Váňová  76 let
Červen Marie Dudková  80 let
 Vlastimil Hubálek  82 let
Září Rudolf Holeček 86 let
Smrt se neřídí našimi plány.               – Moliere

BLAHOPŘEJEME JUBaILANTŮM
Červenec
 Oldřich Rous 91 let
 Helena Šťovíčková
 Milan Chládek 50 let
 Božena Suchomelová 80 let
Srpen
 Helena Pražáková 70 let
 Marie Hrdinová 60 let
 Kamila Martinková 50 let
 Růžena Haufová 80 let
 Marie Lehká 85 let
Září
 Martina Kabourková 50 let
 Jiřina Lipenská 90 let
Říjen
 Jaroslava Hubálková 60 let
 Kamil Luňáček 
 Miroslav Blažek 70 let
 Lenka Cviková 50 let
 Růžena Neumannová 70 let
 Václav Stejskal 80 let
Listopad
 Jan Neumann 
 Drahomíra Chládková 
Prosinec
 Bohumil Daniel 
 Jaroslav Rýznar
 Jitka Šedivá 50 let
 Marie Vychytilová 90 let
 Jiří Doleček 60 let
 Marta Vítková 70 let
 Leopold Paďour 95 let
 Josef Fajgl 80 let

Život nemůžeme přežít, 
ale můžeme si ho pořádně užít!

Sdružení obcí Orlicko aktivně podporuje rozvoj 
ekonomiky cestovního ruchu

Že věk je jen číslo dokazují jubilantky Eva Kosková a Marie Lehká, 
které oslavili 85 narozeniny s elánem a energií. Přejeme, ať jim ještě dlouho vydrží.

Za dlouholetou práci ve prospěch zahrádkářů poděkoval jubilantce paní Jiřině Lipenské 
předseda ZO O. Hubálek. S přáním pevného zdraví a neutuchajícího optimismu se připojili 
i zástupci obce a STP.

Podpora cestovního ruchu je pro Sdružení 
obcí Orlicko, které letos oslaví 30. výro-
čí svého založení, jednou z  jeho hlavních  
činností a strategických priorit. Výcho-
diskem k  aktivitám podpory cestovního 
ruchu je jednak tradice cestovního ruchu 
v  Orlických horách a Králickém Sněžníku, 
ale též vnímání zodpovědnosti obcí a měst  
za provádění regionálního marketingu 
cestovního ruchu a za realizace nezisko-

vé infrastruktury cestovního ruchu. Právě 
marketing cestovního ruchu byl v  počáteč-
ních letech existence Orlicka jednou z  jeho 
hlavních činností. Orlicko vydávalo řadu 
regionálních propagačních materiálů, pro-
vozovalo regionální webové stránky, provo-
zovalo a podporovalo činnost turistických 
informačních středisek a zúčastňovalo se ve-
letrhů cestovního ruchu. Časem však vznikla 
potřeba řešit regionální marketing v  rámci 
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ROZPIS STOMATOLOGIE NA ROK 2022 - LETOHRAD - ŽAMBERK - LANŠKROUN

LSPP je vykonávána od 8:0-11:00
TERMÍN TIT. PŘÍJMENÍ JMÉNO ADRESA ZZ TELEFON

1.-2.10.2022 MUDr. Nováková Gabriela Lanškroun, Dukelských Hrdinů 615 604 749 331

8.-9.10.2022 MDDr. Junková Aneta Žamberk, Školská 834 739 374 555

15.-16.10.2022 Lék. Khmara Oleksii Letohrad, U Dvora 815 605 501 139

22.-23.10.2022 MDDr. Kopecký Milan Lanškroun, Mikoláše Alše 152 739 374 787

28/10/2022 MUDr. Mareš Miroslav Žamberk, Školská 834 739 374 555

29.-30.10.2022 MUDr. Marková Tereza Lanškroun, 5. Května 2 465 322 897

5.-6.11.2022 MDDr. Muthsam Vojtěch Žamberk, Raisova 814 465 613 441

12.-13.11.2022 MUDr. Nováková Gabriela Lanškroun, Dukelských Hrdinů 615 604 749 331

17/11/2022 MDDr. Pavlová Simona Žamberk, nám. Gen. Knopa 837 465 676 822

19.-20.11.2022 MUDr. Šrámek Petr Letohrad, U Dvora 815 465 621 551

26.-27.11.2022 MUDr. Vacková Jana Lanškroun, Hradební 227 465 322 348

3.-4.12.2022 MUDr. Valentová Hana Lanškroun, Strážní 151 465 322 907

10.-11.12.2022 MUDr. Vebrová Zdeňka Žamberk, Raisova 814 465 613 441

17/12/2022 MUDr. Vlasatá Lenka Jablonné n/d Orlicí, Na Dílech 622 465 642 765

18/12/2022 MUDr. Vítková Eva Červená Voda 330 (MOVIOM) 465 626 460

23/12/2022 MUDr. Vítková Eva Červená Voda 330 (MOVIOM) 465 626 460

24/12/2022 MUDr. Appl Martin Dolní Čermná 222 465 393 266

25/12/2022 MUDr. Beranová Renata Jablonné n/d Orlicí, U koupaliště 149 465 642 267

26/12/2022 MUDr. Bílý Aleš Lanškroun, Pivovarské nám. 561 465 324 829

27/12/2022 MDDr. Bílý Aleš Lanškroun, Pivovarské nám. 562 465 324 829

28/12/2022 MUDr. Dunglová Stanislava Letohrad, Tyršova 259 972 324 447

29/12/2022 MDDr. Faltusová Tereza Lanškroun, Českých bratří 519 467 771 918

30/12/2022 MDDr. Hrdinová Michaela Lanškroun, Strážní 151 465 322 907

31/12/2022 MUDr. Jedličková Zuzana Bystřec 182 465 642 990

1/1/2023 MUDr. Nováková Gabriela Lanškroun, Dukelských Hrdinů 615 604 749 331

7.-8.1.2023 MDDr. Nováková Klára Letohrad, Šedivská 339 605 598 958

zdroj: https://www.pardubickykraj.cz/lekarska-sluzba

specializované organizace a tak se Orlicko 
stalo jedním se spoluzakladatelů Destinační 
společnosti Orlické hory a Podorlicko, která 
většinu marketingových aktivit od Orlicka 
následně převzala.
V současné době Orlicko realizuje marketing 
jen ve výjimečných případech. Orlicko je 
vlastníkem regionálního informačního cen-
tra na Červenovodském sedle a každoročně 
finančně podporuje činnost TIC na Pastvin-
ské přehradě. V roce 2022 pak vydalo Orlic-
ko společně s  polským partnerem okresem 
Kladsko reprezentativní publikaci Orlicko-
-Kladské pomezí z ptačí perspektivy.
Orlicko je velmi aktivní v realizaci neziskové 
infrastruktury cestovního ruchu. Již na pře-
lomu tisíciletí jsme v  regionu vyznačili více 
jak 400 km cykloturistických tras, které jsou 
v  současnosti udržovány Klubem českých 
turistů. Orlicko je také velkým investorem 
cyklostezek v regionu, které prioritně slouží 
k  bezpečné dopravě do práce a do škol, ale 
také jsou hojně využívány cykloturisty.
Velkou investicí Orlicka při podpoře ces-
tovního ruchu bylo v  roce 2021 vybudová-
ní Singltreku Suchák na Červenovodském 
sedle, který nabízí síť 20 km jednosměrných 
terénních cyklotras. Ruku v  ruce s  tím byly 
podstatně rozšířeny parkoviště, které jsou 
potřebné i v  zimním období pro milovníky 
běžek.

Od roku 2000 je Orlicko regionálním feno-
ménem v  podpoře lyžařské běžecké turisti-
ky a to zejména nabídkou desítek kilomet-
rů strojově upravovaných lyžařských stop 
v území Bukové hory a Suchého vrchu, včet-
ně zázemí na Červenovodském sedle s rych-
lým občerstvením a sociálním zázemím. Or-
licko v roce 2021 zakoupilo novou rolbu na 
úpravu stop za 4,3 mil. Kč, která nahradila 
více jak dvě desítky let starou.
Orlicko také stojí za nabídkou strojově upra-

vovaných stop na Dolní Moravě a na Jeřábu, 
když bylo nositelem projektu, v  rámci kte-
rého byly v  roce 2014 zakoupeny rolby na 
úpravu stop v těchto oblastech. Vlastní úpra-
vu stop zajišťují obce Červená Voda a Dolní 
Morava.
Nesmím zapomenout na projekt „Malé pa-
mátky Orlicka“, který sice není přímou re-
alizací infrastruktury cestovního ruchu, ale 
díky opravám více jak 120 malých památek, 
například křížků, soch svatých, kapliček atd. 
většinou mezi dvěma obcemi, přispíváme 
k posílení přitažlivosti našeho krásného regi-
onu. Těžko by se někdo jiný o ně staral, když 
nejsou například uprostřed návsi.
Věřím, že Orlicko je a bude oblíbeným ná-
vštěvnickým místem, a to nejen o blížících se 

dovolených. Všem občanům našeho krásné-
ho regionu Orlicka a Podorlicka přeji krásné 
dovolené a pevné zdraví. Važme si místa, kde 
žijeme. Je u nás prostě nádherně.

Petr Fiala, 
předseda Sdružení obcí Orlicko
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NEZAMĚSTNANOST V OBCÍCH STAV K 31.8.2022

Obec
Uchazeči 

o zaměstnání 
(UoZ)

Dosažitelní 
uchazeči 
15 - 64

Obyva-
telstvo 
15 - 64

Podíl nezaměst-
naných osob 
(PNO) [%]

Volná pra-
covní místa 

(VPM)
Dlouhoňovice 10 9 536 1,7% 7
Dolní Dobrouč 25 23 1663 1,4% 59
Helvíkovice 6 6 342 1,8% 8
Hnátnice 10 8 525 1,5% 27
Choceň 135 131 5147 2,5% 552
Jablonné nad Orlicí 36 33 1820 1,8% 135
Kameničná 2 2 207 1,0% 1
Klášterec nad Orlicí 9 7 571 1,2% 7
Kunvald 8 8 584 1,4% 2
Letohrad 72 64 3989 1,6% 170
Líšnice 5 4 504 0,8% 1
Lukavice 12 12 759 1,6% 8
Nekoř 10 9 596 1,5% 17
Pastviny 7 6 220 2,7% 2
Písečná 7 6 373 1,6% 3
Šedivec 2 2 139 1,4% 0
Ústí nad Orlicí 197 171 8610 2,0% 400
Výprachtice 13 12 588 2,0% 7
Záchlumí 14 12 474 2,5% 16
Žamberk 83 79 3706 2,1% 195
Žampach 1 1 186 0,5% 0
Zdroj: https://data.mpsv.cz/web/data/vizualizace5

Nošení dříví z lesa 
má svá pravidla
Vysoké ceny elektřiny a plynu vyvo-
lávají stále větší zájem domácností o 
vytápění dřevem. Stát vychází vstříc 
zvýšené poptávce po palivovém dřevu a 
nabízí lidem možnost samovýroby dře-
va v jeho lesích. Těžba dřeva má však 
jasná pravidla. Co lze všechno odnést 
z lesa a jaké jsou sankce za porušení 
povinností?
Chování návštěvníků v lese upravuje zá-
kon o lesích, který hovoří o tom, že ná-
vštěvník lesa kromě lesních plodů může 
sbírat suché na zemi ležící klesti pro 
vlastní potřebu. Toto platí v jakémkoli, 
tedy i soukromém lese. Klest jsou na zem 
spadlé větve, které nesmějí na silnějším 
konci mít větší průměr dřeva bez kůry 
než 7 centimetrů. Dřevo o  větších prů-
měrech si z lesů nikdo nesmí samostat-
ně odvážet bez toho, aby k tomu měl od 
vlastníka lesa povolení.
Státní podnik Lesy České republiky 
umožňuje domácnostem nakoupit si až 
35 metrů krychlových dřeva na obyva-
tele za výhodné ceny od sta korun. Cena 
roste jak s kvalitou, tak s tvrdostí dřeva. 
Nejlevněji vychází možnost samovýro-
by, kdy se zájemce dohodne s  Lesy ČR, 
nebo jiným vlastníkem lesa, na pokácení 
předem vybraných stromů. „Jedná se o 
velice úspornou variantu získání paliva 
na zimu, ale můžeme ji doporučit jen li-
dem, kteří mají s těžbou dřeva dostatečné 
zkušenosti a odpovídající vybavení. Těžba 
dřeva je náročná a nebezpečná činnost. I 
malá chyba může vést k vážným zraněním, 
či dokonce smrti,“ upozorňuje Eduarda 
Hekšová, ředitelka spotřebitelské orga-
nizace dTest.
Bez domluvy s majitelem lesa nelze kácet 
ani takzvané soušky nebo zpracovávat 
na zem spadlé stromy. Ten, kdo si z lesa 
odveze dřevo bez předchozího souhlasu 
vlastníka či dokonce bez souhlasu v lese 
kácí stromy, se může dopouštět trestné-
ho činu se sazbou až dva roky odnětí svo-
body. V případě vysoké škody dokonce 
až deset let. Lesníci se krádežím dřeva 
brání nejen závorami, ale také moder-
ními technologiemi, které jim umožňují 
pachatele vypátrat.
Lesní stráž, která kontroluje dodržo-
vání práv a povinností v lese, může při 
podezření na  porušení zákona o lesích 
zastavit dopravní prostředek a požado-
vat předložení souhlasu. V určitých pří-
padech má právo toho, kdo porušuje zá-
kon, i zadržet a předvést na Policii České 
republiky.

J.Švehla Dtest
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V zatepleném příbytku chce být v zimě i ptac-
tvo. Na fasádě školy již léta neúnavně budují 
svá hnízda. Bílé kuličky polystyrenu poletu-
jící kolem školy jsou vždy neklamným zna-
mením, že „už je to zase tady“. Většinou to 
bývalo na jaře. Letos nás překvapili na konci 
září. Teplo na zimu shání už opravdu každý.

Nová lavička je instalovaná u lesa na Karlo-
vicích. Nabízí nejen odpočinek, ale při pose-
zení se můžete kochat krásnými výhledy do 
okolní krajiny.

Obec zakoupila dva nové kontejnery na tex-
til, které byly umístěny u AVA a na horní au-
tobusové zastávce. V obci jsou nyní k dispo-
zici tyto kontejnery celkem čtyři. Pokud jsou 
kontejnery plné upozorněte na to obecní 
úřad a nenechávejte textil v pytlích poházený 
kolem.

Druhou etapou pokračovala letos výměna 
zábradlí na mostech tak, aby vše vyhovovalo 
předpisům.
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T.J. Sokol Lukavice

Vás srdečně zve na tradiční zábavu

VINOBRANÍ
v sobotu 15. října 2022 od 20:00 hod. v Sokolovně

Hraje Quiz a Cimbálovka Jana Dostála

Bohaté občerstvení, moravské víno.


